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Klima-, Energi- og Forsyningsudvalget har i brev af 20. januar 2022 stillet mig 

følgende spørgsmål 102 alm. del, som jeg hermed skal besvare. Spørgsmålet er 

stillet efter ønske fra Marie Bjerre (V).  

 

Spørgsmål 102 

Som det bl.a. fremgår af artiklen ”Mælkeproducent: Amoralsk at sende vigtigt 

proteinfoder i biogasanlæg” i Landbrugsvisen den 8. januar 2021, bliver restpro-

dukter, der kunne have været anvendt til foder, anvendt til biogas. Vil ministeren 

vurdere, om denne anvendelse er i overensstemmelse med ressourcehierar-

kiet? Vil ministeren i forlængelse heraf redegøre for mulige tiltag som kan sikre, 

at ressourcehierarkiet respekteres, så foderbehovet afdækkes først? 

 

Svar 

Som det fremgår af min orientering til Klima-, Energi- og Forsyningsudvalget af 

17. november 2021 om ny brancheaftale om anvendelse af animalske biproduk-

ter, skal biogasproduktionen så vidt muligt kun baseres på brugen af restpro-

dukter og affald, som ikke har en anden og mere hensigtsmæssig anvendelse, 

såsom til foder. Aftalen om de animalske biprodukter er et eksempel på, at bran-

chen selv har fundet en løsning på de udfordringer, der kan opstå i forhold til en 

hensigtsmæssig afgrænsning. 

 

I den omtalte artikel i Landbrugsavisen er der fokus på brugen af mask (restpro-

dukt fra ølbrygning) som proteinfoder hos landbruget, og hvor der senest er op-

stået konkurrence fra biogasproduktion. Som for de animalske biprodukter finder 

også de vegetabilske biprodukter i dag anvendelse både som foder og til pro-

duktion af biogas. Foderegnede biprodukter bør dog generelt anvendes, hvor de 

har størst værdi henset til ressourcehierarkiet, og i forhold til mask må udgangs-

punktet være, at anvendelsen som foder naturligt har forrang. Vegetabilske bi-

produkter bør som udgangspunkt anvendes til foderprodukter, når der er et fo-

dermarked, samt hvor det er teknisk muligt og kan ske inden for rimelige økono-

miske rammer, herunder henset til bl.a. de geografiske omstændigheder. 

 

Jeg er bekendt med, at den berørte branche arbejder på at udforme en ny, til-

svarende aftale om anvendelsen af vegetabilske biprodukter, der skal sikre 

samme rammer for en hensigtsmæssig afgræsning som for de animalske bipro-

dukter. 
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Hvis udfordringen ikke kan løses med en supplerende brancheaftale, så kan der 

ses på mulighederne for at indføre regulering, som sikrer, at foderegnede rest-

produkter fortrinsvis anvendes til foderproduktion. 

 

Med venlig hilsen 

 

Dan Jørgensen 


